

Pour accéder à la présentation en français, cliquer [ICI](#)

Dear readers

This article is part of a "research notebook" entitled :

"THE ECONOMY THROUGH THE PRISM OF THE MEANS OF PRODUCTION

and the subtitle :

« *For a Marxist and materialist approach to the means of production and the provision of goods and services* »

The presentation of this research notebook is directly accessible [HERE](#)

To go directly to the article access menu, click [HERE](#)

Abstract

Based on our "plausible scenario" approach and in particular on our common theses, this article proposes two scenarios:

"Genesis and perpetuation of capitalism" tells a past and present story to show that the exploitation of wage earners and the hoarding of surplus value is only part of the hoarding: the main hoarding is the exclusive hoarding of the means of production, and it is this exclusive hoarding that founds the power and might of the capitalist over both the political and those who have only their labour power.

"Exit from Capitalism" tells a possible future story, a "resolutely left" story since it describes a transition that breaks the capitalist's exclusivity to possess the means of production, a legal exclusivity that founds his power. This history takes into account (1-) existing or new societies, (2-) all types of "production" (industrial, agricultural, real estate, financial) and (3-) the relations between the different protagonists (labour collective, shareholders, financial sphere and the state). Two appendices discuss the necessary legal changes and detail the transition process.

These two stories are based on what we consider to be THE main characteristic of capitalism: the processes of appropriation of the means of production "for profit" by the shareholders alone, processes which make them the exclusive owners of these means regardless of their contributions to them.

It is therefore not the ownership of the means of production that is called into question but the exclusivity of this ownership.

article (C-1-f) transition out of capitalism

Table of contents

Summary

Genesis and perpetuation of capitalism

Initial expropriation-appropriation of the means of production

Continuation of the expropriation-appropriation of the means of production

Production and reproduction of labour power

What is happening today?

Exit from capitalism

New strategies for taking control: employees vs. shareholders

Power relations and adherence to this transition

Answers to some "dominant" statements

Some consequences: fewer crises, deconcentration of assets

No demands on human nature

Taking into account the economic and financial environment

Appendix: Main legal developments

Evolution of the 1832 law of the civil code

Evolution from the 1901 law on associations.

Appendix: Implementation of the new acquisition rules

Productive capital and stock market capital

Annual consideration of contributions to the means acquired

Creation and then evolution of a company

Application to an existing company

Liquidation of companies

Representation of the company on the Board of Directors or General Meeting and dividends

Transfer of "productive capital" or shares

Consequences of the new rules for companies

Production and provision of goods and/or services

Farming operations such as latifundia

Real estate companies

Banks and insurance and banking services

Theses common to our different approaches

To go now to the article access menu, click [HERE](#)

Chères lectrices et lecteurs

Cet article fait partie d'un « carnet de recherche » dont le titre est :

« L'ÉCONOMIE AU PRISME DES MOYENS DE PRODUCTION »

et le sous-titre :

« Pour une approche marxiste et matérialiste des moyens de production et de mise à disposition de biens et de service »

La présentation de ce carnet de recherche est directement accessible [ICI](#)

Pour aller directement au menu d'accès à l'article, cliquez [ICI](#)

Résumé

En s'appuyant sur notre approche « [par scénario plausible](#) » et en particulier sur nos [thèses communes](#), cet article propose deux scénarios :

« *Genèse et perpétuation du capitalisme* » raconte une histoire passée et présente pour montrer que l'exploitation des salariés et l'accaparement de la plus-value n'est qu'une partie de l'accaparement : le principal accaparement est celui, exclusif, des moyens de production et c'est cet accaparement exclusif qui fonde la puissance et le pouvoir du capitaliste autant sur le politique que sur ceux qui n'ont que leur force de travail.

« *Sortie du capitalisme* » raconte une histoire future possible, une histoire « résolument de gauche » puisqu'elle décrit une transition qui casse l'exclusivité du capitaliste à posséder les moyens de production, exclusivité légale qui fonde sa puissance. Cette histoire prend en compte (1-) les sociétés existantes ou nouvelles, (2-) tout type de « production » (industrielle, agricole, immobilière, financière) et (3-) les rapports entre les différents protagonistes (collectif de travail, actionnaires, sphère financière et État). Deux annexes évoquent les changements juridiques nécessaires et détaillent le processus de transition.

Ces deux histoires reposent sur ce que nous considérons être LA caractéristique principale du capitalisme : les [procédés d'appropriation des moyens de production « à but lucratif » par les seuls actionnaires](#), procédés qui les rendent propriétaires exclusifs de ces moyens quelles que soient leurs contributions à ceux-ci.

Ce n'est donc pas la propriété des moyens de production qui est remise en cause mais l'exclusivité de cette propriété.

Table des matières

Résumé

Genèse et perpétuation du capitalisme

Expropriation-appropriation initiale des moyens de production

Continuation de l'expropriation-appropriation des moyens de production

Production et reproduction de la force de travail

article (C-1-f) transition out of capitalism

Que se passe t'il aujourd'hui ?

Sortie du capitalisme

Nouvelles stratégies de prise de contrôle : salariés vs actionnaires

Rapports de force et adhésion à cette transition

Réponses à quelques affirmations « dominantes »

Quelques conséquences : moins de crises, déconcentration des patrimoines

Pas d'exigences sur la nature humaine

Prise en compte de l'environnement économique et financier

Annexe : Évolutions juridiques principales

Évolution de la loi 1832 du code civil

Évolution à partir de la loi de 1901 sur les associations.

Annexe : Mise en œuvre des nouvelles règles d'acquisition

Capital productif et capital boursier

Prise en compte annuelle des contributions aux moyens acquis

Création puis évolution d'une société-entreprise

Application à une société-entreprise déjà existante

Liquidation de sociétés

Représentation de la société-entreprise au C.A. ou A.G. et dividendes

Cession de « Capital productif » ou d'actions

Conséquences des nouvelles règles selon les entreprises

Production et mise à disposition de biens et/ou de services

Exploitation agricole type latifundia

Sociétés civiles immobilières

Banques et services d'assurance et bancaires

Thèses communes de nos différentes approches

Pour aller maintenant au menu d'accès à l'article, cliquez [ICI](#)